
Obchod po drátech
Elektronický obchod se stává fenoménem dní. Kdo jej nenabízí nebo v nejbližší době 

nenabídne, ten asi také brzo skončí. Řešení se však začínají pomalu, ale jistě přesouvat na místo 
internetových spotřebičů – nejnovější aktivity firmy ICL o tom přesvědčují.

Společnost ICL leckdo pokládal především za výrobce počítačů. Tento image se jí však 
podařilo v posledních letech transformovat na poskytovatele řešení a tomu odpovídají i nejnovější 
aktivity – výrazná orientace na elektronický obchod. Důraz na řešení elektronického obchodu je 
logickým vyústěním snah ICL o podobu firmy jako dodavatele řešení pro podnikový segment. 
Elektronický obchod však znamená posun z vnitrofiremních řešení na řešení mezifiremní, a to 
dokonce bez závislosti na teritoriu příslušného partnera. 

ICL hodlá v nejbližší době pro oblast e-businessu zaměstnat téměř 4500 lidí, zejména 
v Evropě (ve strategickém plánu je asi deset zemí, zejména severských; Česká republika mezi nimi 
bohužel zatím není). Investice by měly překročit částku sto milionů britských liber. Střediskem 
výzkumu a vývoje je Finsko, v Irsku bude fungovat jakési centrum pro mezifiremní elektronický 
obchod (business-to-business), kde budou strukturovaně umístěny odkazy na jednotlivé partnery.

ICL se zaměří i na trh business-to-consumer, neboť právě v této oblasti se očekává poměrně 
velký nárůst obratu. Přitom nejmocnějším nástrojem pro nákupy přes datové sítě (internet) by měly 
být tzv. internetové spotřebiče a nepočítačová zařízení, jako jsou například mobilní telefony, PDA, 
televizní přijímače (set-top boxy) či hrací konzoly. 

Podle studie firmy GartnerGroup bude za pět let (v roce 2004) mimo Severní Ameriku 40 % 
elektronických transakcí prováděno prostřednictvím celulárních telefonů, což je v tuto chvíli téměř 
neuvěřitelné. Navíc koncentrace mobilních telefonů v Evropě je oproti rozšíření internetu asi 
čtyřnásobná. Právě tento přesun vedl firmu ICL k podepsání kontraktu s firmou Nokia. Díky němu 
totiž obě společnosti budou společně vyvíjet nástroje a servery pro službu WAP (Wireless 
Application Protocol, služba řešící interaktivní přístup k internetu prostřednictvím samotných 
mobilních telefonů).

–pal
SunSystems pro střední firmy

Společnosti Dell, LLP Group a Microsoft ohlásily na veletrhu účetnictví Sfamex společnou 
nabídku, která zahrnuje účetní balík SunSystems, operační systém a databázi (SQL Server 7.0) 
firmy Microsoft a počítače firmy Dell. Toto řešení je určeno pro středně velké firmy.

Středně velkou firmou je v tomto případě například pobočka zahraniční společnosti nebo firma 
s obratem přes 250 milionů Kč. Kromě dodávky účetního systému, implementace a školení je firma 
LLP Group schopna zajistit dálkovou správu systému, popřípadě outsorcing systému. 

Počítače Dell, které jsou hardwarovou základnou řešení, jsou pro vzdálenou správu 
připraveny, a jak řekl marketingový ředitel firmy Dell ČR, právě dálková správa je na tomto řešení 
zaujala a je podle něj škoda, že se u nás příliš nevyužívá. Servery firmy Dell jsou dodávány 
s aplikací pro správu – jde o HP Open View Network Node manager SE a Manage X SE. Osobní 
počítače Dell OptiPlex podporují DMI, mají snadný servis a záruku 3 roky.

Finanční a účetní software SunSystems od LLP Group pokrývá potřeby finančního účetnictví 
a zároveň manažerského účetnictví. SunSystems používá celosvětově přes 19 000 firem – 
v Čechách je jich asi 90. SunSystems od LLP Group je prvním řešením, které se v České republice  
prodává společně s hardwarem a databázovým strojem. SunSystems bude v této sestavě nabízen 
po dobu 6 měsíců (tedy do konce května 2000) za výhodných podmínek.

PTR
Zákon o elektronickém podpisu
Další krok učiněn

V Chipu 11/99 jsme vás podrobně informovali o iniciativách sdružení SPIS týkajících se návrhu
nového českého zákona o elektronickém podpisu. Jsme rádi, že můžeme připojit další dobrou 
zprávu. Finální znění návrhu bylo 4. listopadu slavnostně představeno v Kaiserštejnském paláci a 8.
listopadu předáno k projednání vládě jako poslanecká iniciativa poslanců Vladimíra Mlynáře, 
Stanislava Grosse, Ivana Langera a Cyrila Svobody. Jistě také potěší, že se v dnešní době najde 
alespoň jedno téma, na němž se shodnou představitelé hned čtyř různých politických stran!

Nicméně úplně snadnou cestu do života tento návrh mít asi nebude – ve hře je prý stále ještě 
i poněkud opožděný vládní text podobného zákona (jsou-li naše informace správné, pochází 
z ÚSIS; přitom tento úřad údajně nabídku SPIS na spolupráci před časem odmítl). Trošku také 
zamrazí při zjištění, že na semináři o novém návrhu, uspořádaném 23. 11. pro poslance přímo 
v budově parlamentu, seděli v jinak docela početném auditoriu (tvořeném převážně zástupci tisku) 



celkem tři poslanci...
–he

Setkání s novináři
Autodesk na síti

Při návštěvě v Praze diskutoval viceprezident Autodesku pro EMEA (Evropa, Střední východ, 
Afrika) Gérard Keraval s novináři o nových produktech (např. o Inventoru, viz Chip 9/99) 
a o akvizicích firmy (jde např. o Discreet Logic). Vysvětlil konzistentnost strategie Autodesku, 
zaměřené na nejmodernější technologie podporující celou šíři úkolů řešených konstruktéry 
a návrháři v různých průmyslových oborech.

To také potvrzují nejnovější iniciativy firmy: Její dceřiná společnost buzzsaw.com provozuje 
na adrese www.buzzsaw.com portál pro podporu stavebních projektantů, nabízející sadu služeb 
k zefektivnění jejich činnosti. Asi tou nejzajímavější je možnost využívat webové stránky buzzsaw 
a zde nabízených nástrojů ke správě projektů a komunikaci mezi členy pracovních týmů (pro méně 
rozsáhlé projekty zdarma); budou zde však také přístupné relevantní a aktuální technické a ob-
chodní informace a seznamy důležitých adres v oboru. Zajímavá je nabídka webové kamery, 
umožňující obohacení komunikace živými snímky (např. stavenišť).

Další podobnou iniciativou “Desku” je zdarma nabízená série vzdělávacích online seminářů 
v oboru GIS pro profesionály příslušných oborů.

–abe
Konečně správná strategie?
Bojující SGI

Hi-tec elegán SGI neprožívá nejlepší období. Hlavními příčinami je nepříliš oslnivá výkonnost 
procesorů MIPS zejména ve srovnání se stále rostoucí rychlostí procesorů Intel a kompatibilních 
procesorů, raketový nárůst výkonu “běžných” grafických akcelerátorů a rovněž stále rostoucí 
pronikání NT do všech oborů. Co s tím SGI podniká?

“Roadmap” vývoje procesorů MIPS byla znovu prodloužena, a to do roku 2010. Co se při 
současné ekonomické situaci firmy podaří, asi brzy uvidíme.

NT stanice SGI byly po technické stránce příjemným překvapením, méně už obchodně. Na 
jejich prodej uzavřela SGI spojenectví se světovým distributorem Ingram. Proslýchá se, že 
očekávané nové typy už budou mít méně unikátní koncepci, více užívající standardní uzly, jejichž 
poměr výkon/cena neustále roste. Silnější typy stanic mají pracovat i pod Linuxem. SGI pracuje na 
obohacení Linuxu o výkonnou grafiku OpenGL a také o prvky výkonnostního computingu (HPC), 
především o efektivní souborový systém a podporu multiprocesingu. Nedávno předvedla klastrový 
systém s procesory Itanium (býv. Merced) vybavený výhradně Open Source softwarem.

Dalším trumfem je mnohaprocesorová architektura cc-NUMA (vážně ji bere už nejen HP, ale 
i IBM a Compaq/Alpha). Nedávno byl instalován SGI Origin 2800 s 512 procesory, který se pro 
program chová výhodně jako jednolitý systém (!).

V listopadovém žebříčku Top 500 superpočítačů má duo SGI-Gray stále převahu co do 
instalovaného výkonu i předních umístění, ale druhá IBM rychle dotahuje. Cray je dalším závažím 
na nohou SGI, po provedené restrukturalizaci prý začíná být profitabilní, ale stále se hovoří o jeho 
prodeji.                

Doufejme, že se SGI revitalizace podaří, stejně jako nedávno jiné firmě podobného střihu, 
Applu. Protože bez těchto “techies” IT by byla IT stále stádnější, a tedy nudnější.

–abe
Problém Y2K
105 % alibi

Tiskovka svolaná “Národním koordinačním střediskem problému Y2K” na 22. listopad do 
budovy ÚSIS byla v lecčems pozoruhodná. Přítomným novinářům zde zástupci pěti softwarových 
firem (Novellu, Microsoftu, Sunu, Lotusu, Software602) referovali o své připravenosti na problém 
roku 2000. Až na drobné odchylky lze jejich vyjádření v podstatě shrnout takto: všechny nové (v 
současnosti prodávané) produkty jsou připraveny, o těch starších to stoprocentně říci nelze, ale 
každá z firem je u nich schopna poskytnout potřebné úpravy – zpravidla na webu ve formě “patchů”,
návodů či dalších informací. Zákazníci firem byli na situaci upozorněni, v různých formách je 
nabízen i jakýsi “softwarový audit” – firmy pak většinou za svůj vlastní software ručí, od hardwaru, 
cizích aplikací a dat však víceméně dávají ruce pryč.

Počítá se i s operativní podporou přímo u zákazníků a na kritickou noc a další dny prý 
u některých firem budou v pohotovosti i “výjezdové skupiny”; Sun jde údajně dokonce tak daleko, že
o problémech zjištěných 1. ledna 2000 budou jeho servisní střediska nacházející se na teritoriu, kde



toto datum nastane dříve, okamžitě informovat své kolegy v dalších časových pásmech (Západ tak 
bude zase jednou ve výhodě...).

Zazněl i povzdech, že zákazníci žádají od dodavatelských firem “certifikáty připravenosti na 
rok 2000” hlavně z alibistických důvodů – při všeobecné nejistotě a zmatcích, živených často 
i velice neodbornými příspěvky ve sdělovacích prostředcích, se ovšem není čemu divit.

Až potud se tedy na první pohled zdá být všechno v pořádku. Nejpozději při “druhém pohledu” 
se však nutně začnou vtírat další otázky. Dozvěděli jsme se totiž v podstatě jediné: značkový 
software renomovaných světových výrobců je připraven (a bylo by opravdu smutné, kdyby nebyl), 
o zpracovávaných datech – tedy o tom možná nejdůležitějším – se příliš nehovoří. (Také si zřejmě 
málokdo uvědomuje, že “krach” dat nemusí nastat jednorázově hned na začátku ledna, ale může 
dojít k postupné degradaci databází třeba až během delší doby; alespoň kvůli důchodcům 
doufejme, že takto zákeřná varianta nenastane.)

Ale daleko závažnější otázkou možná je, jak bude postaráno o tu spoustu dodnes běžících 
aplikací, které vznikly kdovíkdy v minulosti nikoli na bázi jediného ověřeného vývojového systému, 
ale zhusta “na koleně” a na nejrůznějších, často dosti bizarních a možná už mrtvých platformách, 
složených z desítek či stovek spolupracujících modulů (jejichž různí autoři už dávno zmizeli “v čase 
či v prostoru”), používajících nejroztodivnější a nejednotné datové struktury atd. – a netýká se to jen
malých nedůležitých firmiček, ale i institucí celostátního významu. O potenciálních nebezpečích 
v této sféře se cudně mlčí...

A je tu další neodbytná otázka: Nebyla vlastně celá tato tisková konference také jen 
alibistickou akcí ÚSIS, respektive jeho Koordinačního střediska?

–he
Abacus rozšiřuje nabídku

Společnost Abacus Computer zařadila do svého sortimentu nové produkty. Jde o základní 
desky Gigabyte a tiskárny Lexmark. Mezi hlavní přednosti desek Gygabyte patří automatická 
detekce napětí procesoru, podpora mechanik ZIP a LS 120, funkce Ring-On, Wake-on-LAN, keyb-
on a ACPOPS 99. Všechny desky se dodávají s kompletní kabeláží.

–all
Změna názvu ZPS-SYSTEMS
AV ENGINEERING

Zlínská firma ZPS-SYSTEMS, dlouholetý a úspěšný specialista na šíření a podporu produktů 
firmy PTC (Parametric Technology Corporation, jejíž nejznámější produkt je MCAD systém 
Pro/ENGINEER), se rozhodla změnit svůj název. Jméno AV ENGINEERING totiž lépe vystihuje 
podstatu činnosti firmy, zaměřené na ty oblasti a produkty ve strojírenství, kde vzniká největší 
přidaná hodnota (Added Value). Firma má v současné době 80 zaměstnanců a čtyři kanceláře, tři 
v ČR a jednu v Detroitu v USA.

–abe
Kacířské myšlenky

Bohové se nemýlí. Na Comdexu lidé čekají dlouhé fronty na projev Billa Gatese. Jeho vize 
o počítači na každém stole i to, že Microsoft sehraje stěžejní roli ve vývoji operačních systémů na 
trhu s počítači a komunikátory do ruky, byly jedny z mnoha vizí, které v Las Vegas za léta 
přednesl…

Ovšem zdá se, že Bill&Kumpani už nemají tu jistotu, jakou mívali před lety – třeba ještě 
v době, kdy na trh byl uveden systém Windows 95. Způsobil to šikovný kluk, který se jmenuje Linus 
Torvalds. Na boj s obrem šel od lesa – zlidštil Unix a předal ho lidem jako Linux. A nechal je podílet 
se na jeho vývoji. Dal vývojářům vědomosti, které potřebují, a tak třeba ovladače udělali lidé v zemi,
ve které se budou používat. Bill to dělal podobně – jen s rozdílem, že lidé z té které země byli jeho 
zaměstnanci. Linux se šíří sám, desetitisíce lidí pracují na jeho zdokonalování, a to (povětšinou) 
zadarmo. A tady Microsoft nemůže – zatím – se svým prodejním modelem konkurovat. Snad i proto
se Linux šíří jako blesk. A letos v LV stáli lidé dlouhou frontu i na přednášku Linuse Torvaldse…

Původně jsem nechtěl psát o Microsoftu – psal jsem o něm už v předchozím sloupku – ale 
nejde to. Navážu na ten předchozí. Psal jsem v něm o tom, že Nokia jednala se 3Com, zda by 
PalmOS nemohl být softwarovým základem pro jejich budoucí komunikační nástroje a tvrdit muziku 
společně s EPOC od Psionu. Ale přišla další jobovka – i tentokrát zase nedobrá pro Microsoft – 
Philips odstupuje od vývoje Nina pod velením Windows CE, stejně tak i Everex, a Compaq (!) 
rovněž zvažuje ústup…

Microsoft to nebude mít v nadcházejícím roce lehké. Je tu internet a s ním Linux, kancelářské 
systémy dostupné zadarmo několik minut po klepnutí na myš. Věk, kdy se bude vývoj řídit a platit 
příjmy ze služeb. A Windows CE, jak se zdá, nikdo nechce (připomínám, že Palm V mj. dodává Dell



i IBM). 
Odvažuji se tvrdit, že největším překvapením posledních let tohoto desetiletí je nejen Linux 

(především pro obrovskou podporu ve světě). Je to i geniální stroj od společnosti US Robotics – 
PalmPilot, dotažený k dokonalosti společností 3Com (Palm V, VII). A skvělý Palm OS. Podívejte se 
na internet, kolik je tu pro něj aplikací! Jednoduchých, výkonných, instalovatelných během minuty. 
Stravitelných a přitom silných, nečítajících stovky megabajtů kódů, ale jen kilobajty!

Jako za časů starého dobrého Spektra: třikrát sláva – staré dobré časy se vracejí!
Bohové se nemýlí, ale mýliti se je lidské. Gates je proto taky “jen” člověk.

      Milan Loucký


